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Del notable a l'aprovat amb reserves 
aixi valoren els professors Tactual 
funcionament de la Reforma 
Una valoració completa de la marxa del nou sistema educatiu es fa 
impensable sense Topinió del personal docent, un deis sectors amb més 
responsabilitat dins del món educatiu. Molts deis professors actuals de la 
Refoma han viscut l'experiència del canvi de model i disposen de 
numerosos criteris per avaluar-ne l'imperant. Tot i que no podem parlar d'un 
diagnostic coincident entre els diferents professors entrevistats, tots ells 
comparteixen una mateixa premisa: l'aplicació de la Refoma no hagués estât 
tan complexa si l'Administració hagués posât a l'abast els mitjans 
necessaris. 

Josan Pac i Vidal 
Professor d'històr ia i cap d 'estudis de TIES la Roca (en aquests moments es tà fen t les func ions de director, el 

quai resta en conva lescènc ia després d 'haver patit un accident). 
És Il icenciat en Geograf ia i Historia. 

Considera que la Reforma s'esta 
desenvolupant tal i com s'havia 
previst? 

Des del punt de vista organitzatiu 
s'està desenvolupant tal i com estava 
prev is t . El nost re p rob lema és 
estructural: manca de recursos i 
sobretot una infrastructura obsoleta 
(deficiències de l'edifici). Al marge 
d'aquests dos obstacles, necessitem 
un temps per adaptar-nos ala canvis 
proposats per la Reforma. 

Els defensors de la Reforma 
afirmen que l'ESO s'adapta a les 
nécessitais de cada un delsalumnes 
i ofereix un entorn més acollidor i 
estimulant que redueix e! fracàs 
escolar. Des de la seva experiencia, 
està d'acord amb aquesta afirmació? 

A nivell teorie si, però perqué es 
faci realitat del tot caldrà més temps i, 
sobretot, tenir les condicions i mitjans 
adients. 

Qué ha de respondre a l'opinió 
d'alguns mestres que a l'ESO es 
tendeixen a anivellar nivells a la 
baixa? 

La realitat comporta atendre i 
intentar donar sortida a la diversitat. E! 
que sí tela el sistema anterior era 
seleccionar i separar els alumnes 
segons les seves capacitats com si 
haguessin de viure en mons diferents 
i això a la llarga era contradictori. 

A les aules, l'existència de tres o 
quatre alumnes conflictius,produeix 

una conversiô de la resta envers 
conductes antisociais? 

Dependrà de les circumstàncies i 
dels objectius que es plantegin. Mai 
com a norma. 

És part idari d 'agrupar els 
alumnes per nivells académies? 

No necessàr iament . No hem 
d'oblidar que estem en un mon plural 
on tots tenim els mateixos drets i que 
hem d'aprendre a conviure. 

Pensa que tots els docents 
haurien de ser I l icenciats 
universitaris, amb independéncia de 
l 'edat dels a lumnes als quais 

ensenyin? 
Tenir una formació el més àmplia 

possible sempre és bo per poder 
ensenyar. També s'ha de tenir en 
compte que no sempre el títol de 
I l icenciat assegura ser un bon 
professor o professera. 

Creu que hi ha hagut una igualtat 
de recursos a l'hora d'encarar la 
Reforma a l'escola pública i la 
privada? 

Jo crec que no. El règim de 
subvenc ions i concer ts ha estât 
favorable a l'ensenyament privât. 
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